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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

افت صادرات در چهار ماه نخست امسال
تعادل

روزنامه اصلاح طلب تعادل درباره وضعیت صادرات غیرنفتی نوشت: 
در سال جاری با توجه به هدف گذاری دولت، قرار است 60 میلیارد دلار 
صادرات کالا از سوی کشورمان انجام شود، اما در چهار ماهه نخست سال 
جاری با افت میزان صادرات نسبت به سال گذشته روبه رو بودیم. به زعم 
کارشناسان کاهش قیمت نفت و برخی کالاهای اساسی علل اصلی کاهش 
حجم صادرات از نظر ارزشی بوده است. این در حالی است که همزمان 

با کاهش میزان صادرات، حجم واردات نیز با افت روبه رو بوده است.
بر اساس این گزارش، از طرف دیگر با توجه به حصول توافق هسته ای 
و برچیده شدن تحریم ها این گمان می رود که افزایش صادرات رقم خورد، 
این در حالی اســت که محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات در 
گفت وگو با »تعادل« با بیان اینکه فرایند برچیده شدن تحریم ها 6 ماه طول 
خواهد کشید، اظهار داشت: در نتیجه این انتظار که حذف تحریم ها خیلی 
سریع اثر خود را روی میزان صادرات بگذارد، گزاره خیلی درستی نیست.

رئیس کنفدراسیون صادرات در پاسخ به پرسشی در رابطه با پیش بینی 
وی از میزان صادرات در سال جاری، گفت: به نظر بنده میزان صادرات 
در امســال علاوه بر اینکه به هدف گذاری که دولت به عمل آورده یعنی 
60میلیارد دلار نخواهد رسید، بلکه به میزان سال 93 که بالغ بر 50میلیارد 
دلار بوده، نیز ممکن است، نرسد. عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی تهران در مورد دلایل خود از این پیش بینی 
تصریح کرد: اول اینکه به دلیل کاهش قیمت نفت، میزان صادرات کاهش 
یافته، دوم به دلیل عوارضی که دولت بر صادرات برخی کالاها وضع کرده، 

صادرات در برخی کالاها متوقف شده است...
بر اساس این گزارش، محسن بهرامی ارض اقدس رئیس کمیسیون 
تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران در گفت وگو با »تعادل« در پاسخ به این سوال که آیا هدف گذاری 
دولت در رابطــه با افزایش میزان صادرات غیرنفتی به 60 میلیارد دلار 
محقق خواهد شد، گفت: به نظر می رسد با توجه به کاهش قیمت نفت 
که به تبع آن افت بهای محصولات پتروشیمی و میعانات گازی را به دنبال 
داشته است همچنین رکود حاکم بر بازارهای جهانی و وضعیت اقتصادی 
چین دستیابی به صادرات 60 میلیارد دلاری قدری مشکل به نظر می رسد.

حرف های تکراری نعمت زاده!
قانون

ســخنان نعمت زاده به گونه ای بود که حتــی قانون هم به انتقاد از 
اظهارات وزیر صنعت پرداخت و نوشــت: نشست وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با خبرنگاران روز گذشــته با ابهام های بسیار زیادی برگزار شد. 
در یــک تعریف کلی می توان گفت محمدرضا نعمت زاده حرف جدیدی 

برای گفتن نداشت...
به گزارش »قانون« او در دفاع تمام قد خود از خودروسازان به کمپینی 
که اخیرا در خصوص نخریدن خودروهای داخلی تشکیل شده اشاره کرد و 
گفت: »اصلا هر کس در این کمپین و به ضرر تولیدکنندگان شرکت کرده 
باشد ضد انقلاب است.« البته آقای وزیر هیچ حکمی برای خودروسازانی 
که با محصولات بی کیفیت شــان با جان مردم بازی می کنند نداد؛ فقط 
این را هم گفت که تولیدکنندگان بر اساس جیب مردم تولید می کنند.

وقتی دولت مزیت های تولید داخل را نادیده می گیرد
اعتماد

این روزنامه حامی دولت در گزارشی نوشت: »تا زمانی که سیاست های 
اقتصادی دولتی با تغییر رویه به ســمت تولید واقعی جلب نشود نباید 
از تولیدکنندگان داخلی انتظار تولید محصولات صادرات گرا را داشــته 
باشیم.« اینها بخشی از اظهارات یکی از تولیدکنندگان صنایع لبنی در 
پاسخ به »اعتماد« در مورد ناکامی صنایع لبنی در بازارهای صادراتی است.

غلامعلی سلیمانی در جمع خبرنگاران با گلایه از نبود حمایت های 
دولتی از تولیدکنندگان داخلی معتقد است: »دولت به جای حمایت از 
تولیدات داخلی که می تواند بازار صادراتی مناسبی را برای کشور فراهم 
کرده و همچنین موضوع اشتغال را تا حدی برطرف کند، چشم های خود 
را به واقعیت های تولید بســته و به این بخش محرک اقتصادی بی توجه 
اســت.« این تولیدکننده همچنین می گوید: »با وجود تمام برنامه هایی 
که دولت های مختلف برای رونق اقتصادی نوشــته اند اما متاسفانه جای 
حمایت های دولتی از بخش های تولیدی که می توانند در بازار صادراتی 
مزیت مناســبی داشته باشند خالی اســت گویا دولت به صادرات این 

بخش ها اصلا توجهی ندارد.«
ســلیمانی که یکی از صادرکننده های لبنی کشور است نیز در این 
نشست همچنین به موضوع عدم رقابت پذیری تولیدات صادراتی ایران با 
عربســتان اشاره کرده و می گوید: »رقابت  با شرکت های عربستانی اصلا 
راحت نیست. آنها حمایت های خاص شاهزاده های عرب را به همراه دارند 

ولی ما حتی از نگاه های حمایتی دولت هم بی بهره هستیم.«
نعمت زاده سیبل اعتراضات

شرق
حمایت وزیر صنعت از خودروسازان صدای این روزنامه اصلاح طلب را 
هم بلند کرد: فارغ از اینکه حرف و ادعای طرفداران این کمپین درست 
اســت یا نه، یک نکته آشــکار و بدیهی است که این اشخاص بر اساس 
حقوق قانونی و شــهروندی خود ســخنی را بیان کرده و اعتقاد خود را 
مطرح کرده اند. ســوال اساســی این است که چه چیز یا عاملی به آقای 
وزیــر حق می دهد که گروهی از افــراد را، ولو بدون ذکر نام، با اوصافی 
از قبیل »ضدانقلاب« و »خیانت به منافع ملی« مورد خطاب قرار دهد. 
آقای وزیر محترم پا را از این نیز فراتر گذاشته و در هیئت یک »صاحب 
فتوا« حکم به »گناه بودن« این کمپین داده اند. دقت زیادی لازم نیست تا 
بدانیم این نسبت ها، قانونا و شرعا، نسبت های سنگین و دشواری هستند.

 اصلا فرض کنیم حرف هایی که در این کمپین گفته شده، غلط است. 
باز هم آیا صفت هایی چون خیانت به منافع ملی و ضد انقلاب و گناه را 
می توان در مورد آن به کار برد؟ تکرار مکرر اســت اینکه کرامت انسانی 
افراد محفوظ و حیثیت انسان ها محترم است و آحاد ملت حق آزادی بیان 
دارند و دولت موظف به تامین آزادی های فردی و اجتماعی است و کسی 
را نمی توان به صرف بیان نظرش مورد مواخذه قرار داد و تا جرم کسی در 
دادگاه صالح اثبات نشده است، بی گناه است و دولت در برابر ملت مسئول 
است و باید از حقوق مصرف کننده در مقابل تولیدکننده حمایت کرد و...
باید بپذیریم درخواست مردم برای کاهش قیمت خودرو و همچنین 
بالا رفتن کیفیت خودروهای ساخت داخل، آن چنان هم بیراه نیست. چرا 
که همین دو، سه ماه پیش، مدیران خودروساز وطنی تمام این مشکلات 
را به تحریم ها پیوند می دادند؛ اما این روزها با حذف شدن سد تحریم ها، 

مردم از خودروسازان جاده مخصوص انتظارات بیشتری دارند.
بسیاری از کارشناسان معتقدند این گونه کمپین ها حاصل لبریز شدن 
کاســه صبر خریدارانی است که ســال ها از کیفیت و گرانی خودروهای 
ساخت داخل اذیت شده اند و امروز به کمتر از تنبیه شدن خودروسازان 
رضایــت نمی دهند. بخش دیگری از مردم هم پس از توافق هســته ای، 
چشم انتظار ورود خودروهای لوکس و به روز خارجی با قیمت های پایین 
به بازار کشورمان هستند و به همین دلیل از کمپین مذکور دفاع کرده اند...
باید بپذیریم پشت این رفتارهای مردم پیغامی بزرگ به خودروسازان 
داخلی نهفته است. ایرانیان از ساخت خودروهای تکراری که برخی نزدیک 
به 20 سال است خط تولیدها را اشغال کرده اند و همچنین کیفیت پایین 
و ناامنی آنها و رفتارهای یکطرفه خودروسازان و خسته و دلزده شده اند 
و به یکباره تصمیم به تحریم خرید خودرو صفر ساخت داخل گرفته اند. 
در این میان، برخــی رفتارها و جوابیه های غیرحرفه ای مدیران صنعت 

خودرو و انداختن مشکلات به زمین بقیه، فضا را ملتهب تر کرده است.
خودروسازان به وضوح اعلام کرده اند قیمت خودرو در کارخانه پایین تر 
از این نخواهد آمد و ظاهرا هیچ برنامه ای هم برای کاهش هزینه ها و تعدیل 
منطقی قیمت هایشان ندارند و پربیراه نیست اگر بگوییم آنها منتظر اشاره 

و مجوز دولت هستند که قیمت هایشان را افزایش دهند.
در ایــن روزهای بی ثباتی بازار، بهتر اســت که دولتمردان و وزارت 
صنایع، در سیاست هایشان در حوزه خودرو بازنگری کنند و به مطالبات 
و خواست های مردم بهای بیشتری بدهند. خودروسازان جاده مخصوص 
هرچه دارند از برکت جیب همین مردم است. خودروسازان باید بپذیرند 
کیفیت خودروهایشان و همچنین خدمات پس از فروش شان بسیار پایین 
بوده است و شاید یک معذرت خواهی واقعی از مردم بتواند شرایط موجود 

را کمی تعدیل کند.

اقتصاددرآینهرسانهها

رئیس سازمان چای:

سالانه500میلیوندلارصرفوارداتچایمیشود

عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان این که متقاضیان مسکن 
مهر می توانند بابت افزایش غیرقانونی قیمت واحدهای این طرح 
به دیوان عدالت اداری شکایت کنند، گفت: این دستورالعمل ها از 

سازمان برنامه ریزی کپی برداری شده است.
علیرضا خسروی در گفت وگو با تسنیم با بیان این که قیمت ساخت 
مســکن مهر مقطوع بوده و هیچ افزایش قیمتی به آن تعلق نمی گیرد، 
اظهار کرد: قراردادهای مسکن براساس سه شاخص بازه زمانی، قیمت و 
مصالح ســاختمانی بسته شده است، بنابراین هیچ افزایش قیمتی به آن 
تعلق نمی گیرد و اعمال دستور العمل های سه گانه وزارت راه و شهرسازی 
تخلف بوده است.وی با بیان این که دستورالعمل های افزایش قیمت مسکن 
مهر از سازمان برنامه ریزی کپی برداری شده است، تصریح کرد: متاسفانه از 

وزیر راه و شهرسازی برای این دستورالعمل ها امضاء گرفته اند.
وی افزود: متقاضیان مسکن مهر می توانند به دلیل این افزایش قیمت 

غیرقانونی به دیوان عدالت اداری شکایت خود را ارائه کنند.
عضو کمیســیون عمــران مجلس با بیان این کــه اولویت ما تحویل 
واحدهای مسکن مهر است، تاکید کرد: در مرحله بعدی وارد بحث افزایش 

غیرقانونی قیمت ها می شویم.
خســروی پیش تر نیز به تســنیم گفته بود: هرگونه افزایش قیمت 
پروژه های مسکن مهر شهر پردیس غیرقانونی است و نمایندگان مجلس 
پیگیر این افزایش غیرقانونی قیمت ها هستند.وی با بیان این که هرگونه 
افزایش قیمت مسکن مهر شهر پردیس غیرقانونی است، تصریح کرد: هیچ 
افزایش قیمتی به پروژه های مسکن مهر سراسر کشور تعلق نمی گیرد و 

اقدام به گران کردن آن در سه مرحله غیرقانونی بوده است.
وی در توضیح دلایل غیرقانونی بودن افزایش قیمت مسکن مهر بیان 
کرد: تعدیل قیمت به طرح های عمرانی تعلق می گیرد، حال آن که مسکن 

مهر یک طرح عمرانی نبوده و قراردادهای آن مقطوع بوده است.

عضو کمیسیون عمران مجلس:
متقاضیان مسکن مهر بابت افزایش 

غیرقانونی قیمت شکایت کنند

مسعود خوانساری در جلسه 
هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: 
وضعیت اقتصادی خطرناک است 
و تداوم رکود به اقتصاد کشــور 

صدمه می زند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه 
داد: امید می رود که در نتیجه مذاکرات 
هســته ای اقتصاد پر رونق تری را در 
سال 94 تجربه کنیم، گرچه با کاهش 
قیمت نفت مشــکلات زیــادی برای 
کشــور ایجاد و منجر به این شده که 
بودجه تخصیصی به بخش های عمرانی 

کاهش داشته باشد. همچنین صادرات 
15/8 درصد و واردات19/4درصد در 

5 ماهه امسال کاهش داشته است.
خوانساری اظهار داشت: براساس 
آمار بورس و کارگاه های تولیدی، تولید 
صنعتی 8 درصد و فروش 12 درصد 
در این مدت کاهش داشــته اســت. 
همچنین 4 درصد بر ذخیره انبارهای 
تولیــدی به دلیل رکود حاکم بر بازار 

افزوده شده است.
وی اضافه کرد: رکود باعث عدم 
پرداخت مطالبات پیمانکاران از سوی 

دولت شده که این رقم منجر به اخراج 
برخی از نیروهای کار شده است که 
می تواند مشــکلات را بیشــتر کند. 
بحران تقاضا نیــز در این میان قابل 

توجه است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران تصریح 
کرد: از دولت درخواست می کنیم که 
مشــکلات را حل و فصل کرده زیرا 
وضعیت اقتصادی خطرناک اســت و 
تداوم رکود به اقتصاد کشــور صدمه 

می زند.
خوانســاری یادآور شــد: قانون 

جدید مالیات ها در مجلس به تصویب 
رسیده و به زودی برای اجرا به دولت 
ابلاغ می شــود تا از اول فروردین ماه 
سال 95 اجرا شود. این قانون کلیات 
مثبتــی دارد که منجر به بهبود نظام 
مالیاتی کشور می شود اما مشکلاتی 
را نیز برای فعالان اقتصادی به همراه 

خواهد داشت.
وی اضافــه کــرد: در این قانون 
تبعیــض میان مالیــات های بخش 
خصوصــی و دولتی برچیده شــده 
ضمن اینکه مشوق هایی نیز در مناطق 

محروم در نظر گرفته شده است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران تاکید 
کرد: امید می رود حجم سرمایه گذاری 
در داخل کشــور افزایــش یابد زیرا 
براساس این قانون آورده سهامداران 

مجاز شناخته شده است.
دولت  کرد:  تصریح  خوانســاری 
ایــن قانــون را به صــورت جامع در 
نظــر بگیرد و بندهای مختلفی بر آن 
نگــذارد. از دولت انتظار می رود که از 
بخش خصوصی برای اصلاح این قانون 

استفاده کند.

وی یادآور شــد: براساس قانون 
بهبود مســتمر فضای کســب و کار 
بخــش خصوصــی بایــد در تدوین 
دستورالعمل ها و آیین نامه ها مشارکت 

داشته باشد.
رئیس اتاق بازرگانــی تهران در 
پایان گفــت: 30 کمیته برنامه ریزی 
در دولت مشــغول به کار است که به 
خاطر هماهنگی آن ســتادی در اتاق 
ایران تشکیل شده تا مسائل مربوط به 
کسب و کار با همکاری دولت و بخش 

خصوصی عملیاتی شود.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

تداومرکودبهاقتصادکشورصدمهمیزند

رئیس سازمان چای کشور گفت: 85 درصد از چای مورد نیاز 
ایران از طریق واردات تامین می شــود که 500 میلیون دلار بابت 

آن، ارز خارج می شود.
محمدولی روزبهان در گفت وگو با فارس با بیان اینکه تامین 85 درصد 
چای مورد نیاز کشور از طریق واردات است افزود: تقریبا حدود 500 میلیون 

دلار صرف واردات چای به کشور می شود.
وی ادامه داد: اگر چای در کشور تولید نشود سالانه مبلغ 650 میلیون 
دلار باید صرف واردات کرد. ضمن اینکه 80 درصد باغات چای کشــور، 

امکان کشت هیچگونه محصولی در آن وجود ندارد، چون این اراضی در 
ارتفاع و سطح شیب دار قرار دارد و در صورت رها شدن به اراضی غیرقابل 
کشت تبدیل می شود. رئیس سازمان چای درباره میزان تولید این محصول 
در کشور گفت: تاکنون 71 هزار تن برگ سبز چای برداشت شده که این 

مقدار بیانگر 15 درصد رشد نسبت به کل تولیدات سال گذشته است.
روزبهان با بیان اینکه چای ایرانی، بدون استفاده از سم تولید می شود و 
از این نظر در جهان منحصر به فرد است ادامه داد: با توجه به تولید کیفی 
مناسب، امسال کارخانجات چای تمام تولیدشان را به فروش رسانده اند. 

چای ایرانی اقبال مردم را بدست آورده و به راحتی به فروش می رود.
وی دربــاره پرداخــت مطالبات چایکاران گفت: کشــاورزان تاکنون 
77میلیارد تومان بابت فروش برگ ســبز چای از دولت دریافت کرده اند 
که تا چند روز آینده به 90 میلیارد تومان می رسد. این مبلغ 80 درصد 

طلب چایکاران است. 
رئیس سازمان چای کشور با بیان اینکه احیای سه هزار هکتار چایکاری، 
برای 2100 نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی می کند ادامه داد: چای نفوذ 

آب را به زمین بیشتر کرده و موجب حفظ ذخایر آبی می شود.

رئیس هیئــت عامل صندوق 
توســعه ملی از نامه نــگاری با 
رئیس جمهور درباره تخلفات بانک 
مرکزی در استفاده غیرقانونی از 

منابع این صندوق خبر داد.
صفدر حسینی در گفت وگو با مهر 
با انتقاد شدید نسبت به عملکرد بانک 
مرکــزی در هزینه کرد منابع صندوق 
توســعه ملی، گفت: بانــک مرکزی 
متاسفانه محرم خوبی برای پول های 
صندوق توسعه ملی در گذشته نبوده 
اما براســاس سیاست های کلی برنامه 
ششــم که به تازگی از ســوی مقام 
معظم رهبری ابلاغ شده است، مدیریت 
حساب های صندوق توسعه ملی از سال 
آینده از بانک مرکزی مستقل می شود 
که این یک نگاه بسیار هوشمندانه ای 
است و پایه استقلال بانک مرکزی را 

هم می سازد.

رئیس هیئت عامل صندوق توسعه 
ملی افزود: این رویکرد و تصمیم مقام 
معظــم رهبری، بانک مرکــزی را از 
وابستگی به درآمدهای نفتی و تولید 
پــول پرقــدرت دور می کند و به این 
وسیله، منابع صندوق توسعه ملی در 
تولید و صادرات کشور هزینه می شود.

40 میلیارد دلار موجودی 
صندوق توسعه ملی

وی تصریح کرد:  موجودی مصرف 
نشده صندوق توســعه ملی در حال 
حاضــر 40 میلیارد دلار اســت ولی 
دارایی هــای صنــدوق نزدیک به 75 

میلیارد دلار می شود.
حسینی در پاسخ به این پرسش 
که ســهم صنــدوق توســعه ملی از 
دلارهای بلوکه شده چه میزان است؟ 
خاطرنشان کرد: 20 درصد از قیمت هر 
بشکه نفتی که به فروش می رسد، در 

سال جاری باید به صندوق توسعه ملی 
واریز شود، این مطابق با برنامه پنجم 
توسعه و اساسنامه صندوق توسعه ملی 
است. البته باید تاکید کرد که در این 
رابطه، بانک مرکزی نمی تواند منابع ما 
را تبدیل به ریال کرده و آن را به عنوان 

ذخایر خود هزینه کند.
وی اظهار داشــت: پول فروش 
نفت به ســه قسمت تبدیل می شود 
کــه 14/5 درصد آن به وزارت نفت، 
20 درصد به صندوق توسعه ملی و 
بقیــه آن به خزانه تعلق دارد؛ اما آن 
نفتی که در تحریم فروخته و پولش 
در برخی کشورها بلوکه شده است، به 
عنوان امانت صندوق نزد بانک مرکزی 
اســت و این بانک هم موظف است 
که از آن نگهداری کند و حق ندارد 
که بر روی پــول ما دخل و تصرفی 
داشــته باشــد یا آن را در کشوری، 

سپرده گذاری بلندمدت کند.
حسینی گفت: منابع ما نزد بانک 
مرکزی است و باید پروژه هایی که این 
صندوق معرفی می کنــد، در اولویت 
پرداخــت قرار گیرد نــه اینکه بانک 
مرکزی بــرای بخش های دیگری که 

دلخواه خودش است، هزینه کند.
رئیس هیئت عامل صندوق توسعه 
ملی تصریح کرد: البته ممکن اســت 

بانــک مرکزی اولویت هــای دیگری 
داشته باشد که برای اجرای آن و اداره 
کشــور، از منابع صندوق توسعه ملی 
هم اســتفاده کند اما اقدام غیرقانونی 
اســت و درست این اســت که برای 
هزینه کرد منابع صندوق توسعه ملی 
در این اولویت هــا، بانک مرکزی باید 
اجازه قانونی داشــته باشد تا بتواند از 

منابع صندوق برداشت کند.
به رئیس جمهور درباره تخلفات 

بانک مرکزی نامه نوشتم
وی اظهار داشــت: بــه تازگی 
نامــه ای به رئیس جمهور نوشــته و 
درباره تخلفات بانک مرکزی از وی 
ســؤال کردم. تاکید نامه هم بر این 
اســت که باید منابع صندوق توسط 
بانک مرکزی شفاف شود، چرا که از 
سال آینده، حساب های ما براساس 
حکم مقام معظم رهبری در برنامه 

بانک مرکزی  از حساب های  ششم، 
مســتقل می شــود و بانک مرکزی 
بایــد تکلیف ما را مشــخص کرده 
و منابعمــان را به حســاب هایی که 
صندوق توسعه ملی در آینده خواهد 

داشت، منتقل کند.
حسینی از تشکیل هیئت نظارتی 
مهم در صندوق توســعه ملی برای 
نظــارت به تخلفات این چنینی خبر 
داد و گفت: در این هیئت بلندپایه، 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور از 
قوه قضائیه، رئیس دیوان محاسبات 
از مجلس و رئیس سازمان حسابرسی 
از قوه مجریه حضــور دارند که اگر 
بانک مرکزی تخلف کرد، این هیئت 

نظارت، مرجع رسیدگی است.
دولت امسال تاکنون 12 میلیارد 
دلار حکم برای مصرف منابع صندوق 

توسعه ملی صادر کرده است.

صفدر حسینی اعلام کرد

استفاده غیرقانونی بانک مرکزی از منابع صندوق توسعه ملی

قیمت بازارنوع سکه
923000سکه تمام طرح جدید
923000سکه تمام طرح قدیم

471000نیم سکه
262000ربع سکه

172000گرمی
94500هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3410دلار
3865یورو
5245پوند

935درهم

وزیر نفت با اذعان به واردات 
روزانه حــدود 8 میلیون لیتر 
بنزین، با پافشاری بر استراتژی 
سقف  افزایش  شکست خورده 
عرضه،  مازاد  در شرایط  تولید 
گفت: اصــل حیاتی در دوران 
بدست  ما  برای  پســاتحریم 
آوردن سهم از دست رفته مان 

در بازار جهانی است.
بیــژن زنگنــه در گفت وگو با 

مهر، درباره میزان واردات بنزین به 
کشور از ابتدای سال جاری، گفت: 
آمار دقیقی در این خصوص ندارم؛ 
حدود 8-7 میلیون لیتر بنزین در 

روز وارد می کنیم.
وی کــه در دو ســال وزارت 
خود کارنامه قابل قبولی در زمینه 
محصول  تولیــد  در  خودکفایــی 
اســتراتژیکی مانند بنزین نداشته 
و همواره بــه واردات این محصول 

با وجــود قابلیت های فراوان تولید 
داخلی دامن زده است، افزود: البته 
نیاز کشور بیشتر است، با این حال 

بیش از این نتوانستیم وارد کنیم!
وزیر نفــت همچنین در مورد 
شرایط بازار نفت در دوران پساتحریم 
گفــت: خودمان را برای شــرایط 
می کنیم،  آماده  نفت  پســاتحریم 
با مشــتری ها صحبت می کنیم و 
بخش های تولیدی آماده می شوند 

که به شرایط قبل بازگردند.
زنگنه، تأکید کرد: برای ما اصل 
حیاتی بدست آوردن سهم از دست 

رفته مان در بازار جهانی است.
وزیــر نفت در دیــدار اعضای 
هیئت دولت با رهبر معظم انقلاب 
اســلامی به مناسبت هفته دولت، 
برنامــه دولت در بخــش میادین 
مشترک را افزایش تولید خوانده و 
گفته بود: برداشت نفت در میادین 

مشــترک از 70 هــزار بشــکه به 
100هزار بشکه در سال جاری رسید 
و در ســال 95 به 260 هزار بشکه 

افزایش خواهد یافت.
زنگنه در شــرایطی از افزایش 
تولیــد در دوران به اصطلاح پس 
از تحریم حمایت می کند با توطئه 
نفتی عربســتان و آمریکا و عرضه 
بیــش از نیاز بــازار، چندی پیش 
قیمت نفت به کانال 30 دلاری وارد 

شد. در گزارشی هم که اخیرا بانک 
جهانی در خصوص شرایط اقتصادی 
ایران پس از رفع تحریم ها منتشر 
کرد، پیش بینی شده است با افزایش 
صادرات یک میلیون بشکه ای نفت 
ایران، قیمت جهانی این کالا حدود 
10 دلار کاهــش یابد. با این حال 
زنگنه که به وزیر فروش نفت مفت 
معروف شــده اســت، همچنان بر 

افزایش سقف تولید اصرار دارد.

با هوشــیاري کارکنان گمرک نوردوز 813 هزار و 579 لیتر 
سوخت قاچاق در این گمرک کشف و ضبط شد.

مدیرکل گمرک جلفا با اعلام این خبر گفت: این مقدار سوخت قاچاق 
در 29 کامیون نفتکش جاسازي و تحت عنوان روغن پایه صنعتي اظهار 
شــده بود که به نمونه برداري مجدد در حین کنترل و بازرسي مأموران 

گمرک کشف و ضبط شده است.
به گفته احمد محمودي محموله هاي فوق به ارزش بیش از 15 میلیارد 
ریال بوده که حین کنترل و بازرسي خروجي از کشور ضبط و پرونده هاي 

مربوطه جهت طي مراحل قضایي به مراجع ذي صلاح ارجاع گردید.
شــایان ذکر است پرونده مذکور به پرداخت 14 میلیارد ریال جریمه 

نقدي محکوم گردیده است.

کشف 813 هزار  لیتر سوخت قاچاق
 در گمرك

برای نخســتین بار در کشــور از ســامانه هوشمند تعیین 
شاخص های کیفی آب در شرکت آب و فاضلاب  منطقه 5 تهران 

رونمایی شد.
به گزارش ایســنا، محمد پرورش، مدیرعامل آبفا تهران در حاشــیه 
بازدید از مراحل اجرایی طرح جامع آبرسانی تهران با اشاره به این سامانه، 
اظهار کرد: شــهر تهران از نظر بهره برداری منابع آبی یکی از مهم ترین و 
حساس ترین شهرهای دنیاست و با راه اندازی این سامانه وضعیت شبکه 
آبرســانی در شــهر تهران به صورت برخط )آنلاین( و هوشمند کنترل و 
مدیریت می شــود.وی در خصوص روش کار این سامانه گفت: با استفاده 
از این سامانه شاخص های کیفی آب از جمله کدورت به صورت لحظه ای 
پایش می شــود و در صورت بالا رفتن میزان کدورت آب، شیر شبکه به 
صورت خودکار قطع می شود و شیر تخلیه هوا به سرعت اقدام به تخلیه 

آب از داخل خطوط لوله می کند.
مدیرعامل آبفای استان تهران ادامه داد: همزمان با انجام این فرایندها 
سامانه با ارسال پیامک، مسئول بهره برداری منطقه را از وقوع این اتفاق آگاه 
می کند تا اقدامات بعدی مانند آبدار کردن خط لوله از طریق خطوط دیگر 
به سرعت انجام شود و خللی در فرایند آبرسانی به شهروندان ایجاد نشود.
به گفته پرورش یکی از بارزترین فعالیت های این سامانه که در آبفای 
منطقه 5 تهران انجام می شــود، کنترل و مدیریت خطوط انتقال اصلی 

600 و 700 میلی متری منطقه است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران اظهار کرد: طرح جامع 
آبرسانی تهران شامل سامانه های شرق، غرب، ماملو و آزادگان است و ما 
انتظار داریم بخشی از این پروژه که مربوط به انتقال آب تصفیه خانه شماره 
2 تهران )کن( به مخزن شــماره 15 در یافت آباد است تا پایان امسال به 
اتمام برسد.به گفته مدیرعامل آبفای استان تهران بر مبنای برنامه ریزی 
انجام شــده، این پروژه در آینده نزدیک با استفاده از دستگاه حفر تونل 

)TBM( با سرعت بیشتری تکمیل خواهد شد.

رونمایی از سامانه
 تعیین کیفیت آب تهران

عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی با انتقاد از عدم برگزاری 
نشست ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت که حداقل با برگزاری 

نشستی ساخت و ساز در گردنه حیران را متوقف می کردند.
عزت الله یوســفیان ملا در گفت وگو با فارس، با اشاره به وجود پرونده 
زمین خواری گردنه حیران در ســتاد مذکور از عدم برگزاری جلسه برای 

تصمیم گیری در این خصوص انتقاد کرد.
وی با تاکید بر اینکه بهتر بود با برگزاری جلسه ستاد مبارزه با مفاسد 

اقتصادی حداقل ســاخت و ســاز در گردنه حیران را متوقف می کردند 
خاطرنشان کرد: اگر جلسه ای برگزار می شد امکان داشت تصمیم درستی 
درباره این پرونده اتخاذ شود اما عدم برگزاری جلسه در این زمینه باعث شد 
تا تصمیم گیری ها به تعویق بیفتد و همین موضوع به نفع زمین خواران است.
یوسفیان ملا با اشاره به اینکه برخورد با مفاسد باعث امیدواری مردم 
می شود خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری پیش تر نسبت به زمین خواری 
و حتی کوه خواری هشدار داده بودند که با توجه به هشدار معظم له مقامات 

و دستگاه های کشور به خصوص ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی باید اهتمام 
ویژه ای در این زمینه به کار گیرد.»انتظار داشتیم ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی طی جلســه ای دو یا ســه تصمیم قاطع پیرامون زمین خواری 
گردنه حیران گرفته و حداقل دو مصوبه داشته باشد که متاسفانه شاهد 
آن نبودیم.« پرونده زمین خواری گردنه حیران در ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی تشکیل شده اســت و قرار است این ستاد پیرامون این پرونده 

تشکیل جلسه داده و تعیین تکلیف کند.

انتقادازعملکردستادمبارزهبامفاسداقتصادیدربرابرزمینخواریحیران

عضو اتاق بازرگانی گفت: سند راهبردی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای جلوگیری از خام فروشی کاری نکرده است.

مجیدرضا حریری در گفت وگو با نسیم از سند راهبردی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت انتقاد کرد و اظهار داشت: هر نوع خام فروشی برای مملکت 
مضر است ولی این سند برای جلوگیری از خام فروشی کاری نکرده است.

وی ادامــه داد: چــرا عده ای اســتخراج نفت ازعمــق 200 متری و 
خام فروشی آن را زشت می دانند، اما استخراج سنگ از عمق 10 متری و 
فروش خام آن را زشت نمی دانند چون، عمق استخراج نفت بیشتر است؟
عضو اتاق بازرگانی با اشاره به اینکه پس از 40 سال، خودرو باید صنعت 
پیشران باشد، افزود: وقتی از صنعت خودرو انتقاد می کنیم می گویند این 
صنعت برای چند هزار نفر اشتغال ایجاد کرده که در قطعه سازی ها هستند. 
اگر قطعه ســاز ما خوب بود باید به     BMW و بنز قطعه می فروختیم نه 
فقط به خودروسازان داخلی.حریری ادامه داد: قراردادن صنعت فولاد به 
عنوان صنعت استراتژیک خیانت به منابع ملی است چرا که هزینه تولید 

فولاد در کشور بسیار بالا و تولید بسیار پایین است.
 وی با بیان اینکه بهبود فضای کسب و کار در سند راهبردی وزارت 
صنعت جایی ندارد افزود: خدمات هم در ســند راهبردی وزارت صنعت 
 GDP  جایگاه خاصی ندارد اما در اقتصادهای بزرگ دنیا حجم زیادی  از

آنها از خدمات تأمین می شود.
حریری با انتقاد از مغفول ماندن بخش بازرگانی در ســند راهبردی 
گفت: بازرگانی ما محدود شده به واردات کالاهای ساخته شده، اما اقتصاد 

مقاومتی از نظر من یعنی تکیه بر تولید صادراتی.

عضو اتاق بازرگانی:
سند راهبردی وزارت صنعت

 از خام فروشی جلوگیری نمی کند

مدیره  هیئــت  عضــو 
اتحادیــه بنکــداران مواد 
روز  چند  طی  گفت:  غذایی 
دلیل ســودجویی  به  اخیر 
یا  برخــی واردکننــدگان 
تولیدکنندگان، قیمت عمده 
فروشــی شــکر 10 درصد 
افزایــش یافت و تا کیلویی 

2350 تومان رسید.
قاسم علی حسنی در گفت وگو 
با خبرگزاری فــارس، در مورد 

افزایــش قیمت شــکر در بازار 
عمده فروشــی گفت: طی یکی 
دو مــاه اخیر بحــث واردات و 
کمبود شکر در رسانه ها همواره 
مطــرح بــوده، در صورتی که 
پشــت این قضیه سودجویی و 
زیاده خواهی برخی واردکنندگان 
و تولیدکنندگان قرار دارد که با 
جوسازی سعی در افزایش قیمت 

شکر داشته اند.
وی خاطرنشان کرد: طی چند 

روز گذشته در اقدامی هماهنگ 
شاهد افزایش 10 درصدی قیمت 

شکر در عمده فروشی ها هستیم 
و در حالی که قیمت دولتی این 

کالا کیلویی 2100 تومان اعلام 
شده، اما قیمت عمده فروشی در 
یــک هزار تــن 2200 تومان و 
قیمت عمده فروشی در یک تن 

2350 تومان شده است.
بــه گفته عضو هیئت مدیره 
اتحادیه بنکــداران مواد غذایی 
این در حالی اســت که قیمت 
بالاتر  بسیار  مصرف کننده شکر 

از این رقم هاست.
بنابرایــن گزارش: شــکر به 

عنوان یکی از کالاهای اساســی 
مصرف های زیــادی به ویژه در 
صنایع شــیرینی و شــکلات و 
مصارف خانگی دارد که افزایش 
قیمت آن می تواند تاثیر به سزایی 
در افزایــش قیمت بســیاری از 

کالاها داشته باشد.
پیش از این دولت تنها مجوز 
افزایــش تا 6 درصــدی قیمت 
کالاهای اساسی آن هم با بررسی 

سازمان حمایت را داده بود.

عضو هیئت مدیره اتحادیه بنکداران مواد غذایی:

شکر10درصدگرانشد

مرکزی  بانــک  کل  رئیس 
اذعان کرد تعیین دستوری نرخ 
سود در بانکداری اسلامی شرعا 

جایز نیست.
ولــی الله ســیف در همایــش 
بانکداری اســلامی گفت: به لحاظ 
تاریخــی ایران از جمله نخســتین 
کشورهایی بوده که به صورت جدی 
در اجرای بانکداری اســلامی ورود 
کرده و برخلاف بسیاری از کشورها، 
اســلامی سراسری  بانکداری  نظام 
در آن اجرا می شــود. علی رغم این 
توضیحات و فعالیت های زیادی که 
در طول سه دهه در راستای اجرای 
بانکداری اسلامی به عمل آمده، هنوز 
هم مشکلات زیادی به لحاظ قانونی 

و اجرایی وجود دارد.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید 
کرد: بعد از گذشت سه دهه از تصویب 
این قانون، هنوز علما، نخبگان و عامه 
مردم در رابطه با انطباق فعالیت های 
بانکی با تعالیم شرعی تردید دارند. در 

آسیب شناسی های موجود، مهمترین 
مســئله عدم تفکیک بین بانکداری 

بدون ربا و بانکداری اسلامی است.
وی افزود: بانکــداری بدون ربا 
نازل ترین ســطح از بانکداری جامع 
اســلامی اســت و باید تدابیری به 
منظور حرکت از این سطح حداقلی 
طی و به ســمت الگــوی مطلوب 

بانکداری طراحی شود.
رئیــس کل بانــک مرکزی به 
چالش های قانون عملیات بانکداری 
بدون ربا در سه دهه اخیر پرداخت و 
عنوان کرد: این قانون براساس نیازها 
و شرایط جدید اصلاح نشده است و 
به صورت جزیره ای بوده که نیاز دارد 
در قالب تجمیع قوانین پولی و بانکی 
ارائه شود، همچنین استانداردهای 
حســابداری و حسابرسی متناسب 
با آن طراحی و اجرا نشده و بعضا با 

ماهیت عقود سازگار نیست.
را  عامــل  ســومین  ســیف 
و مقرراتی  نظارتــی  چارچوب های 

ناظر بر فعالیت های مؤسسات مالی 
و اعتباری دانســت و گفت: سپرده 
های مدت دار در بانکداری اسلامی 
برخلاف بانکداری متعارف ســپرده 
محض نیست و جنبه سرمایه گذاری 
دارد، بــه همیــن علــت نیازمند 
مقررات گــذاری خــاص در زمینه 
حاکمیت شرکتی و حراست از حقوق 

سپرده گذاران است.
وی پنجمین عامل را چارچوب 
نظارتی مناســب برای اطمینان از 
انطبــاق عملیات بانکــی با موازین 
شــرعی دانســت و گفــت: تعیین 
دستوری نرخ های سود سپرده گذاری 
و تســهیلات در بانکداری اسلامی، 
شرعا جایز نیســت، اما مداخله در 
تعیین ســود باید از منطــق بازار 

تبعیت کند.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، 
چالش های دیگر مربوط عدم عمق 
کافــی بازارهای مالــی منطبق با 
شرعیت، تعداد و کمیت و همچنین 

ضعف ابزاری و ساختاری بین بازار 
شــبکه های  همچنین  بانکی،  بین 
ضمانت  صنــدوق  همچون  امنیت 
سپرده اسلامی و چارچوب مقررات 
انحلال، ادغام و ورشکستگی بانک ها 

مبتنی بر موازین شرعی نیست.
وزیر اقتصاد؛ فرار بانک ها 

از قانون
به گزارش فــارس وزیر اقتصاد 
هم در همایش بانکداری اســلامی 
گفت: حرکت بانک ها به سمت عقود 
مشــارکت برای فرار از قانون و ارائه 

تسهیلات با نرخ بالاتر است.
علی طیب نیــا اولین تصویر از 
چالش های نظام بانکی را مربوط به 
نسبت مانده تسهیلات به سپرده های 
بانکی دانست و گفت: بانک ها نقش 
واســطه گری در تامین سرمایه را 
کماکان دارند و در ســال 93 این 
نســبت با اســتانداردهای عملکرد 
بانکی فاصله زیادی گرفته و حاکی 
از فشار برای تامین فعالیت اقتصادی 

است.
وی گفت: در این ســال نسبت 
مانده تســهیلات سپرده های بانکی 
به حدود 105 درصد رسیده که در 
نهایت منجر به برداشت از منابع بانک 
مرکزی می شود که این موضوع در 
بانک های تخصصی نیز بیشتر است و 
در سال 88 بانک مسکن 134 درصد 
و در ســال 92 این نسبت به 202 

درصد افزایش یافته است.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی با 
بانک ها تمایل بیشتری  اینکه  بیان 
به عقود مشارکت دارند، گفت: سهم 
فــروش اقســاطی از 47 درصد در 
ســال 87 به 30 درصد در سال 92 
رسیده و سهم مشارکت به 38 درصد 
ارتقــا یافته که بــه معنای حرکت 
بانک ها به سمت عقود مشارکتی را 
نشان می دهد که البته این گرایش 
محتوایی نیســت، بلکه راهی برای 
فرار از قانون و ارائه تســهیلات  به 

نرخ های بالاتر بود.

طیب نیا تاکید کرد: در چارچوب 
عقود مشارکت مدنی برای  مواد اولیه 
تجهیز و امکانات و ماشین آلات تامین 
مالی می شود در حالی که این موضوع 
با مشــارکت مدنی همخوانی ندارد. 
وی به نســبت مطالبات غیرجاری 
بانک ها اشــاره کــرد و گفت: این 
موضــوع در بانک های دولتی 13/5 
بانک های خصوصی شــده  درصد، 
12/6 درصد و بانک های خصوصی 

22 درصد است.
وزیــر اقتصــاد با بیــان اینکه 
استفاده از منابع بانک مرکزی یکی 
از روش های نامناســب تامین مالی 
اســت گفت: در حال حاضر نسبت 
بدهی بانک مسکن به بانک مرکزی 
به مجموع تسهیلات پرداختی این 
بانک 58 درصد اســت که در واقع 
بانک مســکن 58 درصد تسهیلات 
خود را از طریق منابع بانک مرکزی 
پرداخت کرده است که این به معنای 
افزایش نقدینگی و پایه پولی است.

رئیس کل بانک مرکزی:

تعییندستورینرخسوددربانکداریاسلامیجایزنیست

وزیر نفت اعلام کرد
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